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انباشت ســیب صنعتی آذربایجان غربی در کنار جاده ها با 
وجــود منع قانونی، سال هاســت در ســایه غفلت و ضعف 
مدیریتی به مشکل مهم بخش کشاورزی در قطب تولید این 
محصول در کشور تبدیل شده است.به گزارش مهر، سکینه 
اســمی: گردش مالــی ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیارد ریالی ســیب 
صنعتی آذربایجان غربی ســبب شده هر سال تا این روزها 
دلالان همچنان یکه تاز بازار خرید ســیب صنعتی باشند، 
سال هاســت که مسئولان استانی در پی راهکاری برای حل 
مشکل ســیب کنار جاده ای هستند ولی تا کنون موفقیتی 
در این خصوص حاصل نشــده است و هر سال با وجود غیر 
قانونــی اعلام کردن این کار، اطــراف جاده های آذربایجان 
غربی با شــروع فصل پاییز به تپه ماهورهایی از سیب های 
رنگارنگ مزین می شــود.نبود چرخه کامل تولید تا مصرف، 
عدم اطلاع رسانی مناسب و دقیق توسط مسئولان مرتبط 
دولتی در مورد شرایط فروش و انتقال محصول به بازار، نبود 
اعتماد کشاورزان به وعده های ناتمام مدیران دولت و نیز بی 
بهره ماندن کشــاورزان از منفعت سالیانه فروش سیب های 
درختی موجب شــده تا ســیب کاران نســبت بــه فروش 
محصولات خود به صورت زیر درختی و نامرغوب اقدام کنند 
تــا صرفه حداقلی همین فروش را به ایام پایانی ســال و در 
برخی موارد به سال آینده موکول نسازند.آذربایجان غربی با 
تولید سالانه یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن سیب، قطب سیب 
ایران محسوب می شود، این محصول استراتژیک کشاورزی 
یک میلیارد دلار سرمایه در گردش دارد، اما با وجود قانون 
منع انباشت ســیب در کنار جاده ها به دلیل عدم نظارت و 
عمل کردن به قانون توسط دستگاه های ذیربط این موضوع 
به یک مشکل لاینحل در بخش اقتصادی و کشاورزی استان 
تبدیل شده است.در سال ۱۳۹۸ جمعی از مسئولان مرتبط 
با این موضوع گرد هم آمدند تا با چاره اندیشی و تعامل براین 
مشکلات چیره شــوند و نتیجه آن، اعطای مجوز به برخی 
خریداران ســیب درختی بود که شاید بتوانند از این رهگذر 
باری از دوش کشاورزان برداشــته و مشکلات بهداشتی را 
رفع و سیمای جاده ها را بهتر کنند.چند سالی است قوانین 
و دســتورالعمل هایی مبنی بر ممنوعیت انباشت سیب زیر 
درختی در حاشــیه جاده ها مصوب شده اما عدم نظارت و 
بازدارندگی این قوانین نتوانســته چاره ساز حل این مشکل 
شــد و هنوز صدها مرکــز غیرمجاز در حاشــیه جاده های 
آذربایجان غربی دایر شــده و سیب زیر درختی را خریداری 
و انباشــت می کنند.انباشت در این مراکز معمولاً در حاشیه 
جاده ها و بدون نظارت مراکز متولی امر صورت می گیرد و به 
خاطر غیراصولی و غیربهداشتی بودن آن بخشی از محصول 
قبل از رســیدن به چرخ صنعت کیفیت خود را از دســت 

می دهد و یا بر اثر عوامل محیطی آلوده می شود.
نبود بازار مناســب، نبود برنامه مشــخص و الگوی مناسب 
کشــت، نبود ســورت و بســته بندی مناســب محصول، 
منطقی نبودن قیمت ها با توجه به هزینه تولید، گران بودن 
هزینه های حمل و نقل نیز در این اســتان قصه های تلخ و 
تکراری ســیب آذربایجان غربی است. قصه ای که پایان آن 
کام باغداران را تلخ می کند و حسرت تماشای هدر رفت آب 

و سرمایه های ملی برای استان به جا می گذارد.
این مشکلات در حالی است که سال گذشته به دلیل قیمت 
پایین خرید سیب صنعتی تا هزار تومان در هر کیلو توسط 

صنایع تبدیلی و حجم بالای آن باغداران اســتان را متضرر 
کرد تا جایــی که دولت مجبور به خرید تضمینی ســیب 
صنعتی در استان شد، اما این خرید تضمینی نیز چاره ساز 
نبود.امسال به گفته مسئولان هم حجم سیب صنعتی استان 
کاهــش یافته و هم قیمت فروش هر کیلو ســیب صنعتی 
به ۴ هزار تومان رســیده که بیانگر وضعیت مناسب آن در 
استان است اما این قیمت موجب داغ شدن بازار دلالان در 
استان شده به طوری که واسطه ها خیلی علاقه به تسریع در 
فروش سیب صنعتی به کارخانجات صنایع تبدیلی ندارند و 
سیب ها در کنار جاده ها همچنان انباشت می شود تا قیمت 
از این میزان نیز بالاتر برود، موضوعی که بیانگر بی توجهی 
و غفلت مســئولان از این امر اســت.مدیر صنایع تبدیلی و 
غذایی ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی در گفتگو 
با خبرنگار مهر با بیان اینکه امســال وضعیت سیب صنعتی 
در استان خیلی بهتر از سال های گذشته است، گفت: امسال 
به دلیل قیمت عالی ســیب صنعتی در استان هم باغدار و 
صاحبان صنایع تبدیلی راضی هســتند بحث انباشت سیب 
در جاده ها هم خیلی موضوع حادی نیســت چند روز آینده 
این بحث تمام می شود.محمد دمکری با بیان اینکه انباشت 
سیب در جاده ها مربوط به مکان های غیرمجوزدار است که 
توســط دلالان این بخش برای بالا بردن قیمت سیب های 
صنعتی مدیریت می شود، افزود: امسال از یک میلیون و ۱۰۰ 
هزار تن ســیب تولیدی در اســتان ۲۵۰ الی ۳۰۰ هزار تن 
سیب صنعتی است و به دلیل حجم بالای سیب مکان های 
نگهداری سیب صنعتی در اســتان محدود است بخشی از 
آن در کنار جاده ها انباشت می شــود.تأیید وجود دلالان و 
بیان عادی انباشــت سیب در کنار جاده ها در حالی از سوی 
مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزی استان 
در حالی مطرح می شــود که در کنار این مســائل، موضوع 
مهم تر جلوه های بســیار ناخوشایند این موضوع است که با 
انباشته شدن میوه های تابستانه بالاخص سیب درختی در 
حاشــیه جاده ها و حریم راه ها، جلوه ای نامطلوب از سیمای 
کشاورزی آذربایجان غربی به رخ تمام مسافران و رهگذران 
از این مســیرها می کشد.غافل از اینکه این بار نیز دلالان با 

یک برنامه حساب شده در صدد آسیب به سیستم اقتصادی 
اســتان آذربایجان غربی و چرخه صادرات سیب درجه یک 
بوده و هستند. مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد 
کشاورزی آذربایجان غربی ادامه داد: تعداد ۸۲ مرکز خرید 
سیب صنعتی در اســتان دایر شده است و مجوز ایجاد ۳۱ 
مرکز جدید نیز صادر شده که از این تعداد ۸ مرکز در حال 
احداث اســت.وی با بیان اینکه کارخانجات همکاری خوبی 
امسال در زمینه خرید سیب درجه سه دارند، افزود: با پایان 
برداشــت ســیب از باغات روند خرید سیب صنعتی توسط 
کارخانجات اســتان نیز سرعت گرفته و پیش بینی می شود 
طی هفته های آتی مشکلات مرتبط با سیب زیر درختی در 
استان کاهش یابد.باغداران آذربایجان غربی سالانه با برداشت 
بیــش از یک میلیون تن ســیب، رتبه نخســت تولید این 
محصول را در کشور به خود اختصاص دادند، از مجموع ۱۰۲ 
هزار هکتار مساحت باغ های بارور آذربایجان غربی حدود ۶۰ 
هزار هکتار به سیب اختصاص یافته و حدود یک سوم سیب 
کشور در این اســتان تولید می شود.سیب آذربایجان غربی 
به سبب شرایط مناســب خاک، آب و هوا، استفاده از ارقام 
مرغوب اصلاح شده با تحمل ماندگاری و انبارداری و مهارت 
باغداران در زمینه مراحل داشت و برداشت در بین خریداران 
این محصول شناخته شــده و به سبب رنگ و طعم خاص 
آن، بازار خوبی دارد.ســیب آذربایجان غربی به سبب شرایط 
مناســب خاک، آب و هوا، اســتفاده از ارقام مرغوب اصلاح 
شــده با تحمل مانــدگاری و انبارداری و مهــارت باغداران 
در زمینه مراحل داشــت و برداشــت در بین خریداران این 
محصول شناخته شده و به ســبب رنگ و طعم خاص آن، 
بازار خوبی دارد.رئیس ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان 
غربی نیز در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه در روزهای 
پایانی برداشت سیب از باغات استان قرار داریم گفت: طبق 
پیش بینی های انجام شده، امسال بیش از یک میلیون و ۱۰۰ 
هزار تن سیب در استان تولید شده است.اکبر کرامتی با بیان 
اینکه از این میــزان تولید، حدود ۸۰۰ هزار تن به صادرات 
و ذخیره در سردخانه ها اختصاص دارد، افزود: تاکنون ۵۵۰ 
هزار تن سیب در ســردخانه های استان ذخیره سازی شده 

و روند صادرات ســیب به بیش از ۱۰ کشور نیز شروع شده 
است.

وی با بیان اینکه امســال ســیب صنعتی اســتان وضعیت 
مناســبی دارد، افــزود: به منظور خرید ســیب صنعتی از 
کشاورزان، ۸۲ مرکز در سطح استان در نظر گرفته شده که 
برای تحویل ســیب های صنعتی باغات به کارخانجات اقدام 
می کنند.وی گفت: در خصوص فروش ســیب های تولیدی 
در اســتان، مذاکرات لازم در حال انجام اســت تا در فصل 
فروش سیب، نسبت به تهاتر این محصول با موز اقدام شود 
و مشکلات قبلی در خصوص انبار سیب های صادراتی وجود 
نداشته باشد.کرامتی با تاکید بر لزوم تغییر الگوی کشت در 
استان و نیز استفاده از روش های نوین کشاورزی به منظور 
افزایش بهره وری محصولات، گفت: در این راستا، کارشناسان 
جهاد کشاورزی در شهرستان های مختلف با کشاورزان دیدار 
کرده و در تلاش برای حل مشکلات مربوط به کشاورزی های 

سنتی و آبیاری های به روش قدیمی هستند.
اســتاندار آذربایجان غربی با اشــاره به لــزوم توجه به راه 
اندازی پایانه های صادراتی تخصصی به ویژه در حوزه سیب 
در آذربایجان غربی یادآور شــد: در این خصوص، ســیب از 
محصولات اولویت دار در استان است و ما نیز از آن حمایت 
می کنیم.محمدصادق معتمدیان در آخرین جلسه ساماندهی 
بازار سیب استان که اوایل ماه جاری برگزار شد، با تاکید بر 
لزوم توجه به فرآوری محصولات کشــاورزی از جمله سیب 
با استفاده از تجربیات کشورهایی نظیر آلمان با ظرفیت ۵۰ 
موردی فرآوری ســیب گفت: در ایــن خصوص می توان در 
گام های نخســت، از ظرفیت مردم و روستاییان استفاده و 
زمینه کاهش خام فروشی را فراهم کرد.استاندار آذربایجان 
غربی بر لــزوم جلوگیری مؤثر و فعالانــه از فعالیت مراکز 
غیرقانونی خرید و فروش ســیب در کنار جاده ها تاکید کرد 
و افزود: اجــازه کار غیرقانونی در این خصوص به هیچ وجه 
نباید داده شــود و افرادی که هم مجوز می گیرند باید مکان 

مشخص و محصور داشته باشند.
معتمدیان جلوگیری از فعالیت دلالان را یکی از راهکارهای 
افزایش درآمد کشــاورزان به ویژه در حوزه ســیب دانست 
و اضافــه کرد: باید کاری کنیــم درآمدی که به جیب دلال 
می رود، به جیب کشاورز بر گردد که در این خصوص تلاش 
همه دستگاه ها بسیار مهم است.وی، توجه به بازارهای جدید 
سیب در دنیا را مورد تاکید قرار داد و گفت: در این خصوص، 
باید از ظرفیت دیپلماسی اقتصادی به صورت مؤثر استفاده 
شود و در این راستا، توجه ویژه به بازار کشور عراق و تلاش 
برای حذف موانع صادراتی به این کشــور باید مورد اهتمام 
جدی ما مســئولان و همچنین فعالان اقتصادی و تجاری 
قرار گیرد.اســتاندار آذربایجان غربــی از برنامه ریزی برای 
اســتفاده اقتصادی از ظرفیت حمل و نقل ریلی در اســتان 
بویژه در محصولاتی نظیر سیب خبر داد و گفت: سعی داریم 
زیرساخت های توسعه انبارهای مربوط به راه آهن و استفاده 
اقتصادی از قطار را در دســتور کار جــدی قرار دهیم و در 
برنامه یک ساله این امر را محقق کنیم.معتمدیان همچنین 
کاهــش معطلی در گمرکات را مورد تاکید قرار داد و افزود: 
گمرک باید به صورت شبانه روزی و بدون تعطیلی در زمینه 
صادرات سیب فعالیت داشته باشد تا از بروز مشکل در این 

خصوص جلوگیری شود.

ادامهفروشسیبدرحاشیهجادهها

داغ شدن بازار دلالان سیب صنعتی در آذربایجان غربی
وجودسهگسلبسیارخطرناک

درمحدودهاستانتهران
مدیر کل مدیریت بحران اســتان تهران از ضرورت رســوب زدایی از پنج سد 
تأمین کننده آب در اســتان تهــران خبر داد.به گزارش ایســنا، حامد یزدی 
مهر، در این باره اظهار کرد: نشســتی با حضور رئیس سازمان مدیریت بحران 
کشور برگزار شــد که طی آن نکات و موارد بســیار مهمی در حوزه مدیریت 
بحران کشــور مطرح شــد.وی ادامه داد: در این نشســت به مواردی از جمله 
احداث سدهای زیرزمینی، توجه به هشدارها در خصوص میزان آب موجود در 
سدهای استان تهران، اهمیت پایبندی به نقشه آمایش، رسوب زدایی از سدها، 
جلوگیری از احداث ســاختمان در محدوده گسل ها و مسیر سیلاب ها و توجه 
ویژه به آموزش در مدیریت مطلوب بحران ها اشاره شد.به گفته وی، با توجه به 
کاهش حجم آب در ســدها رسوب زدایی پنج سد تأمین کننده آب در استان 
تهران ضرورت دارد.مدیر کل مدیریت بحران استان تهران گفت: هم چنین در 
این نشســت عنوان شــد که باید به میزان مصرف آب توجه بیشتری داشت. 
عــلاوه بر آن بــا توجه به اینکه حجم زیادی از ســدهای تأمین کننده آب در 
استان تهران کاهش و گل ولای و رسوبات گرفته است موضوع صرفه جویی در 
مصرف آب و ضرورت رسوب زدایی سدهای موجود بیش از پیش اهمیت پیدا 
کرده اســت.وی در ادامه نیز با اشاره به وجود گسل های خطرناک در محدوده 
استان تهران گفت: بر اساس اعلام رئیس سازمان مدیریت بحران کشور مبنی 
بر وجود ســه گسل بسیار خطرناک در محدوده اســتان تهران، در این زمینه 
تاکید می شــود که باید از احداث ســاختمان در محدوده گسل ها و ساخت و 

سازهای غیرمجاز جلوگیری شود.

درخت۶۰۰سالهمزارمولانازینالدینابوبکرتایبادی
درانتظارثبتتاریخی

درخت پســته ای کــه ۶ قرن همراه و یــار قدیمی بنای تاریخــی مزار مولانا 
زین الدین ابوبکر تایبادی بوده هنوز ثبت آثار ملی نشــده و شــماره ثبت مجزا 
ندارد.رییس اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری تایباد به ایسنا 
گفــت: مجموعه تاریخی مزار مولانا زین الدین ابوبکر تایبادی یکی از مهم ترین 
آثار تاریخی در این شهرســتان مرزی به شــمار می رود که در سال ۱۳۱۵ در 
فهرســت آثار ملی کشور به ثبت رسیده اما تاکنون برای ثبت جداگانه درخت 
پســته آنکه در تمام این ســال ها یار و همراه این بنــای تاریخی بوده اقدامی 
نشده اســت.نظام الدین کارگزار خاطرنشان کرد: به دلیل اهمیت مزار مولانا و 
درختی که در تمام این سال ها استوار باقی مانده و مورد توجه بازدیدکنندگان 
قرار گرفته، پیگیری هایی انجام شــده تا شماره ثبت مجزا برای این اثر طبیعی 
در فهرست آثار ملی دریافت شــود.وی با اشاره به فاصله گرفتن مزار مولانا از 
اصالت گردشــگری که دارد، افزود: این مجموعه تاریخی با کاربرد فعلی بیشتر 
محل زیارت قبور بوده و از اصالت گردشگری خود خارج شده است.رییس اداره 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری تایباد در همین خصوص گفت: 
تاکنون پیگیری های انجام شــده و طرح جامع گردشگری مزار مولانا در دست 
بررســی اســت.وی ادامه داد: چنانچه این طرح محقق شود نه تنها مبلمان و 
فضای گردشــگری مزار تغییر می کند بلکه رونق و توســعه مزار، عاملی برای 
جذب بیشــتر گردشــگران و جهانگردان خواهد بود.وی بیان کرد: از آنجا که 
شهرســتان تایباد در منطقه مرزی قرار گرفته و روزانه مسافران بسیاری از این 
مسیر تردد می کنند، توســعه حوزه گردشگری جزء اولویت های مهم به شمار 
می رود تا بدین وســیله به اقتصاد و اشتغال شهرستان نیز کمک شود.کارگزار 
مطرح کرد: تاکنون ۱۲۸ مورد اثر تاریخی در شهرســتان تایباد شناسایی شده 
که از این تعداد ۶۹ مورد در فهرســت آثار ملی ثبت و ۵۹ مورد دیگر در نوبت 
ثبت هستند.وی همچنین به ۲۲ مورد اثر طبیعی در این شهرستان اشاره کرد 
و گفت: تاکنون آرامگاه شــیخ علی، حوض انبار مجموعه تاریخی مولانا، حوض 
انبار ســعدآباد، ایله و فرمان آباد، تپه جملی، تپه قنات، تپه ســیاه کشــکک، 
تپه سفید کشکک، تپه سفالی کشــکک، قبرستان کشکک، پایاب درجه، تپه 
سرداب، تپه قبرستان سرداب، تپه گورن و تپه گز در فهرست ملی آثار تاریخی 

و طبیعی ایران از بخش مرکزی شهرستان تایباد ثبت شده اند.

اخبار کوتاه

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
چهارمحال و بختیاری با اعلام این که ۱۰ اثر تاریخی 
در این اســتان نیازمند تعیین فوری حریم هستند، 
گفت: مهم ترین چالش در تعیین حریم آثار تاریخی، 
اعتــراض و نارضایتی مالکانی اســت که ملکشــان 
در حریم آثار تاریخی قرار گرفته اســت و نسبت به 
آن ها بدتعهدی شده اســت.به دنبال اظهارات اخیر 
رییس جمهور درباره اهمیت و حساسیت تعیین حریم 
آثــار تاریخی با تاکید بر این که اختلالی در کســب 
وکار و معــاش مردم ایجاد نکنــد؛ علیرضا جیلان ـ 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
چهارمحال و بختیاری ـ درباره وضعیت تعیین حریم 
و عرصه آثار فرهنگی و تاریخی این اســتان به ایسنا 
گفت: از ۷۶۸ اثر ثبت شــده در فهرســت آثار ملی، 
۴۸ اثــر در چهارمحــال و بختیــاری تعیین حریم 
شــده اند.  او اضافه کرد: ۱۰ اثر در استان چهارمحال 
و بختیاری، شــامل »قلعه ارَدل« و »آرامگاه امامزاده 
سرپیر« در شهرستان اردل، »قلعه دشت پاگرد« در 
شهرســتان لردگان، »کتیبه های مشــروطیت و آثار 
پیرامون پیرغار« در شهرستان فارسان، »آرامگاه بابا 
پیراحمد« در شهرستان بنِ، »تپه قلعه کهنه نافچ« در 
شهر نافچ شهرکرد، »کلیسای ارمنه معموره« و »قلعه 
فرِادُنبه« در شهرســتان بروجــن، »تپه های آلونی« 

در شهرســتان خان میرزا و »تپه های اســکندری« 
در شهر هفشــجان نیازمند حریم فوری هستند که 
پیگیری های لازم انجام شــده اســت.جیلان درباره 
چالش هایی که برای تعیین حریــم آثار تاریخی در 
چهارمحال و بختیاری وجود دارد، توضیح داد: حریم 
و عرصه یک بنــای تاریخی با نظرات کارشناســان 
تعیین می شــوند و نمی توانیم بگوییم حریمی بزرگ 
یا کوچک گرفته شــده است، اما همواره چالش هایی 
در حریم های تعیین شده با مردم داشته ایم. در حریم 
برخی آثار تاریخی، امــلاک خصوصی قرار گرفته اند 
و محدودیت هایی که برای ایــن املاک وجود دارد، 
موجب شده مالکان نسبت حریم تعیین شده معترض 
باشــند، برای مثال حریم »حمام پرهیزگار« و »اتاق 
آیینه« در شــهرکرد و »قلعه چالشِــتُر« از مواردی 
هستند که مالکان خصوصی در حریم آن ها قرار دارند 

و نسبت به وضعیت شان معترض هستند.
او درباره اقداماتی که برای رفع این چالش های انجام 
شــده اســت، گفت: برای رفع این مشکلات پیگیر 
هستیم که تأمین اعتبار کنیم تا اصلاح حریم انجام 
شــود. ما نمی توانیم حق مالکانی را که ملکشان در 
حریم بناهای تاریخی قرار گرفته، جبران کنیم، همین 
موضوع مهم ترین چالش مــا برای تعیین حریم آثار 
تاریخی است. باید با مالکان خصوصی مذاکره کنیم و 

تمهیداتی را برای رفع مشکلاتشان بیندیشیم، در این 
راســتا دولت باید کمک کننده باشد و اگرچه قانونی 
بــرای حفاظت از بناها و بافت های تاریخی داریم، اما 
دولت در این باره کمکی به ما نمی کند و نتوانسته این 
قانون را اجرایی کند، برای مثال روبروی »اتاق آیینه« 
ساختمان شش طبقه ای ساخته اند، اما به ساختمان 
کناری آن مجوز چهارونیم متــر ارتفاع داده اند و به 
نوعی حق مالک این ســاختمان ضایع شــده است. 
شاید دولت درباره چنین مشــکلاتی بارها تعهداتی 
برای زمین معوق داده باشد، اما تاکنون این تعهدات 
عملی نشده است.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی چهارمحال و بختیاری درباره تفویض 
اختیاربه اســتان ها برای تعیین حریــم و عرصه آثار 
تاریخی اظهار بیان کرد: این اقدام موجب می شــود 
روند تصویب و ابلاغ آن ســریع تر انجام شــود، کما 
این که برخی از آثار تاریخی نیازمند حریم اضطراری 
هستند و ممکن است در حریم آن ها ساخت وسازی 
هم انجام شــود و روند فعلی ابلاغ حریم برای چنین 
مواردی زمان بر اســت. میراث فرهنگی اســتان هم 
طبــق ضوابط و قوانین حرایم و عرصه ها را تصویب و 
ابلاغ می کند و این باور غلطی است که دستگاه های 
حاکمیتی یا بخش خصوصی می توانند در این مورد 

دخالت کنند یا نظراتشان اعمال شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار سمنان، از 
تهیه نقشه آبخیزداری استان خبر داد و گفت: تمام 
طرح های مورد نیاز استان در زمینه آبخیزداری احصا 
و به قرارگاه جهادی وزارت کشــور ارسال می شود.
محمد حمیدی در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشاره به 
آخرین وضعیت طرح های آبخیزداری استان سمنان 
با توجه به آغــاز فصل بارش ها، ابراز کرد: در آخرین 
نشســتی که در استانداری سمنان برگزار شد، مقرر 
شده نقشه های حوزه های آبخیز استان سمنان ظرف 
ده روز توسط اداره کل منابع طبیعی و آب منطقه ای 
تهیه شود.وی با بیان اینکه پروژه ها و برنامه هایی که 
در حوزه های آبخیزداری دستگاه های مرتبط دارند، 

به تفکیک روی این نقشه معین و مشخص می شود، 
ابراز کرد: طی یک ماه باید تمام طرح نقشه های مورد 
نیاز برای برنامه ریزی آبخیزداری استان آماده شود تا 
بتوانیم بر روی آن جمع بندی و برنامه ریزی کنیم.
معاون اســتاندار ســمنان با بیان اینکه پیشنهادات 
اســتان در بحث آبخیــزداری به صــورت تفکیک 
حوزه های آبخیزداری، برنامه ها، پروژه ها و اعتبارات 
مورد نیاز برای اجرای آنها، طی یک ماه آتی مشخص 
و مورد برنامه ریزی قــرار خواهند گرفت تا بتوانیم 
رونــد اجرایی آنها را تســریع کنیم.حمیدی با بیان 
اینکه قرارگاه جهادی وزارت کشور خوشبختانه برای 
طرح های آبخیزداری به میدان آمده و اعتبار ۳۰ هزار 

میلیارد تومانی را نیز در این زمینه برای کل کشــور 
در نظر گرفته اســت، تاکید کــرد: تلاش داریم تا با 
ارائه طرح ها هرچه سریع تر از این اعتبارات بهره مند 
شــویم.وی با بیان اینکه آبخیزداری برای مهار سیر 
بهترین راه است، افزود: آبخیزداری مزیت هایی مانند 
جلوگیری از سیلاب های مخرب، تقویت آب های زیر 
زمینی، جلوگیری از هدر رفت آب، تقویت پوشــش 
گیاهی و… را دارد و از بابت نگهداشــت ســیلاب 
برای عدم ورود خســارت به مجموعه های کشاورزی 
و تولیدی و مسکونی، اهمیت بسزایی دارد.به گزارش 
مهر، ســال گذشته ســیلاب خســارات وسیعی به 

شهرستان های گرمسار، سرخه و دامغان وارد کرد.

ســال های گذشته در منطقه تحت مدیریت راه آهن 
لرستان همواره شــاهد حوادثی بودیم که منجر به 
مسدود شدن شــاهراه ارتباطی شــمال به جنوب 
کشــور می شــد و به گفته برخی کارشناسان فنی، 
علت حادثه قدیمی بودن بخش هایی از خطوط ریلی 
موجود در این مسیر عنوان شــده است.به گزارش 
ایســنا، بخش هایی از خطوط ریلی موجود در حوزه 
اســتحفاظی لرستان به دلیل قدمت بالای ۷۰ سال 
فرســوده، نیازمند نوســازی بوده است و با توجه به 
اینکه این منطقه یکی از استراتژیک ترین خطوط و 
گلوگاه ارتباطی میان کریدور شمال به جنوب کشور 
محسوب می شــود این ضرورت احساس می شد که 
رفع مشــکل مذکور در اولویت مسئولان زیربط قرار 

می گرفت.
در این خصــوص مهنــدس فخرالدیــن پیروزفر، 

مدیرکل راه آهن لرستان، اظهار کرد: در حال حاضر 
شــرایط راه آهن لرســتان در وضعیت مناسبی قرار 
دارد.وی ادامــه داد: بیش از ۸.۵ کیلومتر روســازی 
ریــل را عــوض کردیم.مدیرکل راه آهن لرســتان 
بیان کرد: در نوســازی خطوط ریلی چندین پروژه 
داشــتیم که یکی از آنها چم سنگر و جزو پروژه های 
ســیلابی اســت و نزدیک به ۲۰ میلیارد تومان از 
محل پروژه های سیلاب به آن اختصاص یافته و در 
حال حاضر فرآیند آن در حال انجام اســت.پیروزفر 
عنوان کرد: برای این پروژه همچنین نزدیک به ۳۴ و 
۳۵ میلیارد تومان اعتبار گرفته شده است که فرآیند 
مناقصه آن در شهرستان دورود انجام می شود تا در 
فیزیــکال ناحیه دورود تغییراتی ایجاد و این منطقه 
از فرسودگی خارج شــود.وی افزود: امسال ۳۶-۳۵ 
میلیارد تومان نیــز از محل طرح تخصیص و ۱۰ تا 

۲۰ میلیارد تومان از محل جاری گرفته شــد، یعنی 
در مجمــوع ۵۰ تا ۶۰ میلیارد تومــان برای تغییر 
خطوط ریلی استان اعتبار گرفته ایم.مدیرکل راه آهن 
لرستان اضافه کرد: ریل هایی که در منطقه لرستان 
کار می شود با توجه به پیچیدگی منطقه توپوگرافی، 
از ریل های سخت کاری شده استفاده می شود چون 
طول عمر آنها بیشتر و ایمنی بالاتری دارد.پیروزفر 
اظهار کرد: ســال ها ۹۵ تا ۹۷ نوسازی ریلی انجام و 
امســال تنها ۸.۵ کیلومتر روسازی ریل انجام شده 
است.وی با اشــاره به اینکه یکی از راه های پیچیده 
مسیر راه آهن لرستان، روستای قارون بوده است که 
در ســال ۹۹ ، دیواری پوششی و حائل و ضامن در 
کنار رودخانه ایجاد شــده و این ایستگاه را توسعه 
یافته و از دو خط به سه خط تبدیل شده و هم اکنون 
گره ترافیکی در این مسیر برطرف و روان شده است.
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پرواز دوباره ققنوس صنعت ایران
با تولید این نوع از فولاد )stainless steel( در فولاد مبارکه، ایران به جمع تولیدکنندگان این فولاد خاص در جهان پیوست

مدیرعامــل فولاد مبارکــه از تولید فــولاد زنگ نزن 
)stainless steel( خبر داد و گفت: تولید این فولاد 
خاص به روش ریخته گری مداوم برای نخســتین بار 
در منطقه غرب آســیا توســط فولاد مبارکه حماسه 
دیگری است که به دست پولادمردان بلندهمت ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم این شرکت خلق شد. 
به گزارش خبرنگار فولاد، محمدیاســر طیب نیا ضمن 
 )stainless steel( اعلام خبر تولید فولاد زنگ نزن
گفت: تولید این نوع فولاد به روش ریخته گری مداوم 
برای نخســتین بار در منطقه غرب آسیا توسط فولاد 
مبارکه پس از تولید موفقیت آمیز فولاد API مخصوص 
تولید لوله های انتقال نفت و سیالات در محیط  ترش 
و تولیــد فولاد الکتریکی مورد نیــاز تولید موتورهای 
الکتریکــی، ژنراتورها و ترانســفورماتورها، حماســه 
دیگری است که به دست پولادمردان بلندهمت ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم این شرکت خلق شد.

)stainless steel( با تولید فولاد زنگ نزن
 فولاد مبارکه تنها تولیدکننده این نوع فولاد 

خاص در منطقه غرب آسیا خواهد بود
وی با بیان اینکه با کسب این موفقیت ایران به جمع 
معدود تولیدکنندگان فولاد زنگ نزن دنیا پیوســت، 
ادامه داد: هرچــه تحریم ها در حوزه اقتصاد و صنعت 
در سال های اخیر بیشتر شد، کارکنان جهادگر فولاد 
مبارکه با عزمی راسخ تر و منسجم تر از همیشه تلاش 
کردنــد با تولیــد روزافزون انــواع گریدهای خاص و 
محصــولات فولادی تحریم ها را بی اثــر کنند و اجازه 

ندهند صنایع پایین دست با مشکل مواجه شوند.
طیب نیا اظهارداشــت: علی رغم اینکــه طراحی اولیه 
ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه 
به منظــور تولید فولادهــای ســاختمانی و کم آلیاژ 
پایه گذاری شده اســت، از ماه ها قبل با توجه به تنوع 
و کاربــرد فولادهای خاص در صنایــع مختلف دنیا، 
شــرکت فولاد مبارکه استراتژی خود را مبنی بر تنوع 
حداکثری سبد محصولات با تولید فولادهای خاص و با 
ارزش افزوده بالاتر قرار داد، به گونه ای که بتوان با تولید 
حداکثری انواع فولادهای خاص، نیاز صنایع داخلی را 

تأمین و از خروج ارز از کشور جلوگیری کرد.
مدیرعامل فولاد مبارکه تصریح کرد: همچنان که پیش 
 از ایــن نیز تأکید کرده ایم، با توجه به نیاز و کشــش 
بازارهای داخلی و جهانــی، در مواقعی باید تمرکز را 
بر کمیت و حجم حداکثــری تولید و در مقاطعی بر 
کیفیت محصــولات و تولید فولادهای کیفی و خاص 
گذاشت تا برای ذی نفعان و اقتصاد کشور ارزش افزوده 

حاصل گردد.
وی کســب این موفقیت ارزشمند را که می تواند آغاز 
راه تولید ورق های زنگ نزن در کشــور باشــد به همه 
کارکنان فولاد مبارکه و صنعت فولاد کشــور تبریک 
گفت و خاطرنشــان کرد: با تغییراتی که همکاران ما 
در ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم در ساختار 
خطــوط تولید ایجاد کردند، تولیــد این نوع فولاد در 
شرکت بدون سرمایه گذاری و اضافه کردن تجهیزات 
جدیــد و یا ایجاد خط مخصوص میســر شــد و این 
موفقیت محکی بود برای کارشناسان و خبرگان ناحیه 
جهت برداشــتن قدم های بزرگ تر در تولید فولادهای 

خاص، به خصوص فولاد زنگ نزن.
طراحی و اجرای عملیات تولید فولاد گرید409 

با اتکا به بسته دانشی نهادینه شده
 نزد متخصصان داخلی شرکت

در همین زمینه غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری 
فولاد مبارکه گفت: ناحیه فولادســازی و ریخته گری 
مداوم به عنــوان خط مقدم تولیــد گریدهای خاص 
در ســال های اخیر، اقدام به اصــلاح خطوط تولید و 
تجهیزات، کســب دانش فنی لازم و تولید گریدهای 
ویژه کرده اســت. وی در تشریح چگونگی بازطراحی 
ماشــین ریخته گری برای دســت یابی به قابلیت این 
نوع فولاد ادامه داد: مدیران و کارشناســان متخصص 
داخلی ناحیه با تشــکیل تیم هــای کاری متخصص 
در قســمت های مختلف کــوره، متالــورژی ثانویه و 
ریخته گری مداوم شــرایط موجــود و الزامات اصلی 
در تولید گریدهای فولاد زنگ نزن را بررســی و روش 
تولید فولاد گرید ۴۰۹ را در کوره های قوس الکتریکی، 
کوره هــای پاتیلی، واحد RH و ماشــین ریخته گری 

طراحی و آماده اجرا کردند.
وی جلوگیــری از اکسیداســیون کــروم و کنتــرل 
خصوصیات ســرباره حاصل از ذوب فروکروم را یکی 
از چالش های تولید این نوع فولاد برشــمرد و گفت: با 
توجه به نوع کوره های قوس که از نوع EBT یا تخلیه 
از کف است، با طراحی متناســب فرایند کوره، ذوب 
مذکور با بازدهی کروم بالاتــر از ۹۸ درصد در پاتیل 
تخلیه و به واحد متالورژی ثانویه ارســال شد. چالش 
بعدی برای تولید فولاد زنگ نزن در ناحیه فولادسازی 
 RH و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه استفاده از واحد
جهت آماده سازی ذوب به جای واحد VOD است که 
خوشــبختانه با تمهیدات در نظر گرفته شده از سوی 
همکاران، این چالش ها به خوبی مدیریت شد. سلیمی 
تصریح کرد: با کســب این موفقیت ارزشمند، از این 
پس امکان تولید بسیاری از گریدهای فولادی پرآلیاژ 
در فولاد مبارکه میســر شده و می توان به درخواست 
مشــتریان زیادی که این قبیل محصولات را سفارش 

می دادند، پاسخ مثبت داد.
نهادینه شدن دانش فنی طراحی ریخته گری 

گریدهای مختلف فولادی در ناحیه
قاسم خوشدل پور، مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم فولاد مبارکه نیز ضمن ابراز خرسندی از کسب 
این موفقیت ارزشمند که با تلاش بی شائبه همکاران 
ناحیه به دســت آمد، خاطرنشــان کرد: در بیشــتر 
شــرکت های بزرگ تولیدکننــده فولادهای زنگ نزن 

آماده ســازی ذوب در واحــد VOD انجام می پذیرد و 
استفاده از واحد RH چالش های زیادی را در پی دارد، 
اما کارشناســان خبره ناحیه موفق شدند ذوب مذکور 
را طبق اســتاندارد آماده و جهت ریخته گری به واحد 

ریخته گری مداوم ارسال کنند.
وی ادامه داد: با توجه به طراحی و ساختار ماشین های 
ریخته گری شرکت، ریخته گری فولاد زنگ نزن  چالش 
بسیار بزرگی بود که با انجام پروژه های مختلف قبلی 
بر روی ماشــین های ریخته گری ازجمله تبدیل قالب 
۷۰۰ میلی متری ماشین ۴ به قالب ۹۰۰ میلی متری و 
طراحی خنک کاری ثانویه تختال های با ضخامت های 
۲۵۰ و ۳۰۰ میلی متری در ماشین های ریخته گری که 
همگی به دست همکاران متخصص و دانش پژوه ناحیه 
اجرا گردید، دانش فنی طراحی ریخته گری گریدهای 

مختلف فولادی نیز در ناحیه نهادینه شد.
خوشــدل پور در بخش دیگری از سخنان خود برش 
فولاد زنگ نزن  تولیدی به وسیله مشعل برش را از دیگر 
معضلات تولید این نوع محصول دانست و تصریح کرد: 
با تمهیدات صورت پذیرفته، روش برش فولاد زنگ نزن  
طراحی و تجهیزات مربوطه نصب گردید و پولادمردان 
ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم موفق شدند 
اولین فولاد زنگ نزن  را در منطقه غرب آسیا به روش 

ریخته گری مداوم تختال تولید کنند.
به گفته مدیر ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم 
فــولاد مبارکه، تولید گریدهای دیگر زنگ نزن  و تولید 
انبوه آنها در نقشه راه تنوع و گسترش تولیدات ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم قرار دارد و امیدواریم 
ایــن موارد با توکل به خداونــد متعال و حمایت های 
همیشــگی تیم مدیریت عالی فولاد مبارکه و تلاش 
همکاران ناحیه و در راســتای حرکت به سوی ایرانی 
قوی، هرچه زودتر محقق گردد. وی خاطرنشان کرد: 
پیش از این نیز فولادهای زنگ نزن به شــکل مقاطع 
در کشــور تولید شده است؛ اما تولید تختال زنگ نزن  
به روش ریخته گری مــداوم که امکان تولید ورق این 
محصول را امکان پذیر ساخته است، برای نخستین بار 
است که در کشور توسط فولاد مبارکه انجام می شود.

وی در بخش پایانی ســخنان خود از تلاش، همدلی و 
همکاری واحدهای متالورژی و روش های تولید، ناحیه 
فولاد سبا، واحدهای خرید مصرفی، یدکی، مواد اولیه، 
برنامه ریزی تولید و تلاشگران دانشی ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم و تیم معاونت و مدیریت شــرکت 

در حمایت از اجرای این پروژه تشکر و قدردانی کرد.


